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Referat af mødet den 8. juni 2023   

Dagsorden til hovedbestyrelsens ordinære møde 

København, 13. juni 2023 

Tid 9.45 – 16.00: Ordinært hovedbestyrelsesmøde – Frokostpause fra 12.00-12.45 
 

 
Sted    

Snaregade 10 A, 1205 KBH K 

 
Deltagere 

Fra hovedbestyrelsen:  
Lars Aaberg, Lotte Krag Thomsen, Claus Bredahl, Kristian Dissing Olesen, Malene 
Nyenstad, Mogens Brag, Dorte Andreas og Claus Hjortdal.  
 
Fra sekretariatet:  
Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) 
Peter Cort (referent). 
 

Andre deltagere: 
 
Punkt 3 MB/MALI 
Punkt 5 HS 
Punkt 6 CT 
Punkt 8 JBL 
Punkt 10 CT, MD, CF 
 

Bemærk Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt.  
Afbud  
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 DAGSORDEN  REFERAT 
1. Velkomst og godkendelse af dagsorden (CLHJ) 

Til godkendelse.  (kl. 9.45-9.55)   
 

 
Der er kommet 2 ekstra 
punkter MN (omkring 
eksamenssnyd) og ved 
praktikpunktet har vi 
inviteret Søren 
Smedegaard til virtuelt 
oplæg. 
 
Dette blev godkendt 
 

2. Godkendelse af referat (CORT) 
Til godkendelse. (kl. 9.55-10.00) 
 

             Bilag 1: Referat af HB-mødet den 13. april 2023 
 

 
Referatet blev godkendt 

3. Plan for præsentation og skabelon for valgoplæg til brug for 
HB-valget i efteråret 2023 (CORT) 
Til drøftelse og godkendelse (kl. 10.00 – 10.15) 
 
Der blev den 11. maj 2023 udsendt plan for præsentation og 
skabelon for valgoplæg til brug for HB-valget i efteråret 
2023. Der var mulighed for at afgive skriftlige kommentarer 
til HBL senest den 30. maj 2023 kl. 12. Der er opbakning til 
planen. 
 
Der drøftes form for kandidatpræsentation på selve 
repræsentantskabsmødet. 
 
Bilag 2: Plan for præsentation og skabelon for valgoplæg til 
brug for HB-valget i efteråret 2023 udsendt pr. mail den 11. 
maj 2023. 

 
Deltager i punktet: MB/MALI 

 

CLHJ startede punktet. 
 
CORT gennemgik 
historikken og CLHJ 
supplerede. 
 
HB-beslutning til 
kandidatpræsentation: 
 
Vi skal have fokus på en 
ordentlig proces for alle.  
 
Vedtægter bestemmer 
at kandidater (også ikke 
formænd) kan stille op 
på dagen – det skal vi 
have respekt for. 
 
Hvis der er kandidater, 
der stiller op på dagen, 
så skal ALLE 
kandidaterne have 
mulighed for en kort 
mundtlig præsentation 
(3. minutter) Dirigenten 
skal være meget præcis 
på tiden. 

 

4. Tværkommunale netværk og 
repræsentationer (DORA) 
Til erfaringsudveksling og drøftelse (kl. 
10.15 – 11.00) 

 
DORA indledte punktet: 
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HB drøfter og erfaringsudveksler arbejdet 
i de regionale netværk og div. 
repræsentationer med fokus på 
skoleledernes vilkår. 
 
- Hvilke to temaer fylder pt. mest i hvert 

netværk? 

- Er der særlige 
opmærksomhedspunkter på tværs af 
netværkene? 
 
DORA giver en orientering om en 
mindre undersøgelse foreningen har 
gennemført om tilrettelæggelse af 
skoleudviklingssamtaler. 
 
Hvordan tilrettelægges 
udviklingssamtalen i jeres kommune, 
og hvilke eksempler på processer har 
I kendskab til fra andre kommuner? 

 

 
Skoleudviklingssamtalen: 
MB gennemgik undersøgelsen 
 
Det er ikke alle, der er kommet i gang 
 
73% har holdt samtalen, og de er meget 
glade for indholdet og processen. 
 
Samtalen giver et bedre udgangspunkt for 
dialogen om skolens udvikling. 
 
Undersøgelsen understøtter også det 
billede, der er i de tværkommunale 
netværk.  
 
Der er dog nogle udfordringer i nogle 
kommuner. Samtalen har særligt udfordret 
forvaltningerne og deres ønske om bl.a. at 
sammenligne skoler.  
 
HB havde fokus på, at skolelederne skal 
klædes ordentligt på til samtalen. Det vil 
være godt, hvis man kan bruge samtalen til 
efterfølgende refleksion i ledelsesteamet. 
Der skal også tænkes i, hvordan der 
udarbejdes referat og/eller samles op på 
drøftelsen, hvis dialogen er meget åben og 
bred. 
 
Vi skal have formidlet bredt ud (artikel i 
Plenum). Der skal både være fokus på gode 
eksempler, og eksempler hvor 
ledelsesteamet har haft kritiske 
refleksioner ift. egen praksis. 
 
Konklusion:  
 
Kommunikation laver en webnyhed om 
undersøgelsen og der vil blive forberedt en 
større artikel i Plenum. Det er også vigtigt 
at eksemplerne er mangfoldige og også 
viser der hvor der er udfordringer. 
 
 
Esbjerg:  
Der var fokus på planlægning af deres 
lederseminar. 
 



 

4 
 

Der var udfordringer med struktur og 
tildelingsmodeller og ikke mindst 
valgfagsordningen. 
 
Nordsjælland: 
Der var evaluering på regionskonferencen 
– god evaluering. 
 
Fokus på valgfag – det er udfordrende, 
men der var også nogle lyspunkter (der 
hvor der følger penge med) 
 
Stort fokus på opgaveglidning. 
 
Storebededag – ikke så stort fokus, der var 
større udfordringer. 
 
Fyn: 
Der er massive udfordringer med 
besparelser i kommunerne. 
 
Store forskelle i vilkår for vores lokale 
TR’er. 
 
Stor tilfredshed med formandsmødet, dog 
bemærkninger om dagsordens sidste 
punkt. 
 
Nordjylland: 
 
Der er møde i næste uge – men fokus vil 
være på situationen i Frederikshavn. 
 
Midtjyske: 
 
Godt formandsmøde – men SOS lokalt skal 
doceres fra hovedforeningen. 
 
Mange kommuner har massive 
udfordringer med økonomi. 
 
Fokus på opgaveglidning. 
 
Trekants-området: 
 
Store besparelser i alle kommuner. 
 
Massivt arbejdspres. 
 



 

5 
 

Kvalificeret snak om livsfase og 
bæredygtigt arbejdsliv for ledere. 
 
Storkøbenhavn: 
 
Store udfordringer med økonomi og 
arbejdspres. 
 
Generelt:  
Det er alarmerende, at vi ser så grelt et 
billede i hele landet. 
 
Repræsentationer: 
LAA: Bestyrelsesmøde i skolens venner 
 
Fokus på frivillighed – hvordan kan vi 
arbejde konstruktivt med det. 
 
Samlet konklusion: 
 
Sekretariatet og formandskabet vil følge op 
og se på mulige handlemuligheder, som 
præsenteres på et kommende HB-møde. 
 

 
Kort pause til at fylde kaffe/te på kopperne (kl. 
11.00-11.10) 
 

 

5. OK 24 (CORT) 
Til drøftelse og godkendelse (kl. 
11.10 - 11.55) 
 
CORT gennemgår notat om foreløbige 
OK24 krav for Skolelederforeningens 
kommunale lederoverenskomst. HB 
skal endeligt behandle kravene på HB-
mødet i august 2023. 
 
Bilag 3: OK24 notat til HB om 
foreløbige OK24 krav for 
Skolelederforeningens kommunale 
lederoverenskomst. 
 
Deltager i punktet: HS 

 

 
 
 
Tid/vilkår til TR 

6. Bestyrelsesdage 2023 (CT) 
Til orientering (kl. 11.55 - 12.10) 
 

 
CT gennemgik program  
 
HB bemærkninger: 
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CT gennemgår program og form for 
bestyrelsesdagene den 24. august i 
Køge, den 30. august i Middelfart og 
den 31. august i Viborg 
 
Deltager i punktet: CT 

 
Der er kort tid til den svære samtale – 
fokus også på psykologisk tryghed. 
 
Hvor er bestyrelsens ”egen tid”? Det har før 
været et tema – hvordan kan vi give tid til 
det? 
 
Sekretariatet tager bemærkningerne med 
videre og redigerer programmet. 
 

             
Frokost (kl. 12.10-13.00) 
  
I forbindelse med frokosten vil LBH give en 
status på ny hjemmeside til orientering 
 

 

7. Opfølgning på PIRLS 2021 undersøgelsen 
af Danske elevers læsekompetence i 4. 
klasse (CLHJ) 

      Til drøftelse (kl. 13.00 – 13.20) 
 

Den 16. maj 2023 blev resultaterne af 
den internationale PIRLS 
undersøgelse af 4. klasse elevers 
læsefærdigheder offentliggjort. 
 
CLHJ giver en orientering om de 
politiske og kommunikationsmæssige 
reaktioner på undersøgelsen herunder 
kobling til brug af mobiltelefoner og 
skærme i skolen. 
 
Der lægges op til en drøftelse af 
kommuners og skolers reaktioner på 
undersøgelsen. 
 
Bilag 4 Foreningens nyhed på 

hjemmesiden: Læseundersøgelse: På 
trods af topplacering tager vi det 
alvorligt (skolelederforeningen.org) 
 
Bilag 5: Kommentar i Altinget af Lars 
Qvortrup, Professor eremitus, Danmarks 
Institut for Pædagogik og Uddannelse 
(DPU), Aarhus Universitet 

 

 
HBL/CLHJ orienterede om historikken og 
de nyeste undersøgelser. 
 
Alle de lande, Danmark normalt 
sammenligner sig med, er også faldet – 
mange mere end Danmark. Undersøgelsen 
er gennemført ifm. Corona.  
 
Undersøgelsen har medført mange 
dagsordener, bl.a. kritik af 
folkeskolereformen og brug af skærm. 
 
CLHJ deltager i debatter om emnet. 
 
Stor opbakning til foreningens holdninger 
og til, at foreningen har markeret sig 
pressemæssigt om sagen. 
 
 

8. Intern økonomiopfølgning pr. maj 2023 
(HBL/JBL) 

 

https://www.skolelederforeningen.org/nyheder-medier/nyheder/2023/laeseundersoegelse-paa-trods-af-topplacering-tager-vi-det-alvorligt/
https://www.skolelederforeningen.org/nyheder-medier/nyheder/2023/laeseundersoegelse-paa-trods-af-topplacering-tager-vi-det-alvorligt/
https://www.skolelederforeningen.org/nyheder-medier/nyheder/2023/laeseundersoegelse-paa-trods-af-topplacering-tager-vi-det-alvorligt/
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Til drøftelse hhv. godkendelse (kl. 13.20 
– 13.45) 
 
Der lægges op til, at HB drøfter 
økonomiopfølgningen og revideret budget 
for 2023. 
 
Der vedlægges forslag til proces for 
økonomirapportering til godkendelse 
(bilag z) 
 
Bilag 6: Økonomioverblik 2023 pr. 30. maj 
2023 
Bilag 7: Forslag til proces for 
økonomirapportering 
Deltager i punktet: JBL 

JBL gennemgik det reviderede budget med 
de angivne bemærkninger. 
 
HB tog det reviderede budget til 
efterretning. Der var et ønske om at få en 
vurdering af de finansielle poster fx renter. 
Sekretariatet inviterer Gudme Raaschou til 
HB mødet i august for en aktuel vurdering. 
 
 
I forhold til proces for økonomirapportering 
blev denne godkendt. Såfremt der 
optræder væsentlige ændringer orienteres 
HB altid. 

 
Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne 
(13.45 – 14.00) 
 

 

9. Læreruddannelse – ny praktik (DORA)  
Til drøftelse (14.00 – 14.30) 
 
DORA giver et oplæg om praktikaftalen. 
Der lægges op til en drøftelse af, hvilke 
muligheder og udfordringer HB ser ift. 
udmøntning af aftalen. 
 
Deltager i punktet: MD, NV 
 

 
DORA bød velkommen til Søren 
Smedegaard, UCL (formand for 
ledernetværket for lederne på 
læreruddannelsen) 
 
Søren Smedegaard holdt oplæg omkring 
den nye læreruddannelse, særligt med 
fokus på den nye praktik. 
 
Efterfølgende debat med Søren. 

• Praktikken kommer til at fylde mere 
i uddannelsen end hidtil. Det kræver 
ekstra indsats af praktikvejledere 
og skolerne. 

• Men Skolerne har taget godt mod 
opgaven – men der er mere at gøre 
for skoleledelserne. 

• Der bliver nødt til at være en form 
for fleksibilitet for skolen i forhold 
til de fag – praktikanterne skal 
varetage på skolen. 

• UC’erne er opmærksomme på 
økonomispørgsmålet og 
kompetenceudviklingen for de 
ansatte. 

 
DORA, Hvad skal sekretariatet tage med 
videre: 
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• Opgaven som stopklods for den 
studerende? 

• Kompetencerne på skolen/ både 
lærerne og lederne? 

• Hvordan skal vi løfte denne vigtige 
opgave. 

• Fokus på de vilkår lederne bliver 
budt ifht. opgaven. 

• Geografi spiller en stor rolle for 
studerendes valg af praktik 

• Der er rigtig mange gode takter i 
den nye uddannelse– men er den 
for ambitiøs?  

• Fokus på opgaveglidning  
 
NV om AUA-projekt med KL og DLF om 
revidering af den eksisterende 
praktikaftale med KL. 
 
Den eksisterende aftale er 
underfinansieret, og der er ikke nye penge 
med. 
 
Der arbejdes pt med en nye aftale, som 
skal afspejle den nye læreruddannelse, 
men pengene mangler. 
 
HB følger området og sekretariatet vil følge 
op.   

10. Politisk nyt, den aktuelle dagsorden mv. 
(CLHJ/DORA) 
 
Til orientering, drøftelse og kvalificering 
(kl. 14.30-15.15) 
 
Under punktet drøftes aktuelle politiske 
forhold, og der afrapporteres fra møder:  
- Økonomiaftale mellem regeringen og 

KL om kommunernes økonomi for 
2024 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
CLHJ orienterede om økonomiaftalen. 

 
Det har været vanskelige 
økonomiforhandlinger mellem regeringen 
og KL. KL står samlet på tværs af partier 
ift. at få regeringen til at afstemme 
forventningerne til service med realistiske 
økonomiske rammer i kommunerne.  
 
CLHJ gennemgik økonomiaftalen - den er 
bestemt ikke optimal! 
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- Status på samarbejdet med 
ministeren herunder sommerhilsen 

 
 
 
 

- Status på SoS-samarbejdet herunder 
invitation til deltagelse i Sorø møde 
den 3.-4. august 2023. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

- MN - orientering om potentielt 
eksamenssnyd 
 
 
 
 
 

- Folkemøde orientering 
 

             Deltager i punktet: CT, CF, MD 
 

Vi arbejder sammen med DLF omkring en 
alliance, hvor vi kan arbejde for 
investeringer i FS. 
 
Ministeriet har udsendt et udkast til brev 
med sommerhilsen til alle skoler. Skolens 
parter har ikke ønsket at være 
medunderskrivere på brevet. 
 
Gode møder med de nye folk i ministeriet. 
 
Ministeren har inviteret til Sorø møde 
primo august. DORA/CLHJ deltager – 
temaet er ”mere motiverende 
undervisning”. Programmet er under 
udarbejdelse.  
 
På sidste styregruppemøde i SOS blev det 
drøftet hvordan SOS kan tage temaerne fra 
Sorømødet med videre. 
 
SOS-møde om frihed afholdt den 7. juni 
2023, jf. det efterudsendte bilag om det 
fælles skriv fra parterne om frihed. Det var 
et rigtigt godt møde med mange gode 
praksiseksempler. Der iværksættes en 
koordineret presseindsats ift. at sætte 
fokus på temaet. 
 
Udviklingslisten er blevet til ”Skoler med 
bekymrende kvalitet” Der er stadig tale om 
op til 10% - pt. er der tale om ca. 100 
skoler. Disse skoler skal have et brev, og 
det er sendt ud i dag. Vi er som forening 
imod projektet, jf. vores opslag på SOME i 
dag. 
 
MN orienterede om konkret henvendelse 
om snyd ved eksamen med AI: 

- Vi skal have opmærksomhed på 
problemstillingen 

- Andre havde også modtaget 
henvendelser fra censor 

 
Der er styr på vores setup i forhold til vores 
debat. Foreningen deltager herudover i 
mange debatter. 

11. Sekretariatsnyt (CORT/HBL) 
Til orientering (15.15-15.30) 
 

 
CORT/HBL 
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- Årsmøde planlægning 
- Generel opgaveløsning i 

sekretariatet 
 

Kort orientering 

12. Planlægning: punkter til dagsordenen de 
kommende 2 ordinære møder (HBL) 
Til drøftelse (kl.15.30-15.40) 
 
23. August: 
Godkendelse af politik for rekruttering 
Endelig kravs udtagelse OK24 
Nyt fra de regionale netværksmøder 
Intern økonomi - formueforvaltning 
Politisk holdning til fritidsområdet  
Opfølgning på Reformkommissionens 
forslag herunder ift. 10. klasse 
Politisk nyt 
Sekretariatsnyt  
 
 
 27. september: 
Intern økonomiopfølgning 
Nyt fra de regionale netværksmøder 
Opsamling fra bestyrelsesdage 
Vilkårsundersøgelse 
Politisk nyt 
Sekretariatsnyt  

 
HBL gennemgik de kommende møde 
 
 

13. Eventuelt (15.40 – 15.45)   
Orientering om eftermiddagens program 
 
LAA orienterede om at København ændrer 
0. klasse til børnehaveklasse. Hvad det 
konkret betyder er endnu uvist 

14. Helbredsmarkører  (15.45 – 16.00) Godt møde  
 
Der var udfordringer med lokalet i form 
byggelarm 
 
Godt med debatten om valg 
 
Dejligt at alle er aktive 
 
Obs. på ikke at lægge orienteringspunkter i 
frokostpausen. 

 


